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Róbert Péter: 

XIV. ORSZÁGOS KEGYELET ÉS EMLÉKEZET 
KONFERENCIA

Egyre nagyobb figyelmet kap az elhunytak emlékének őrzése, sírjaik ápolása. Ennek jegyében 
a Nemzeti Örökség Intézete idén is megrendezte a Kegyelet és emlékezet című konferenciáját.

Radnainé dr. Fogarasi Katalin, a Nemzeti Örökség Intézete elnöke köszöntötte a szép 
számmal megjelenteket. Szólt eredményeikről, az általuk gondozott 6000 síremlékről, köztük 
a recski emlékhelyről, valamint a jövőbeni a feladatokról.

Dr. Trócsányi László igazságügyi miniszter nyitóelőadásában leszögezte: „Nincs nemzeti 
identitás emlékezet nélkül!” Hivatkozott a zsidó-keresztény alapelvekre, melyek szerint „a 
halál nem teljes elmúlás”. Ezt az általa idézett sírfeliratokkal is alátámasztotta. 

L. Simon László, a Miniszterelnökség parlamenti államtitkára a nagycenki Széche-
nyi- és a keszthelyi Festetics-, míg dr. Mezős Tamás egyetemi tanár a Kossuth-mauzóleum 
felújításáról számoltak be. Mint mondta, történelmünk nagyjai megérdemlik nyugvóhelyük 
rendbe hozását.

Dr. Faragó Péter, a Magyar Turizmus Zrt. vezérigazgatója az emlékhelyek és a turizmus 
kapcsolatában rejlő lehetőségeket vázolta, majd Radnainé dr. Fogarasi Katalinnal együtt 
aláírta a Nemzeti Örökség Intézete és a Magyar Turizmus Zrt. közötti együttműködési 
megállapodást. Az aláírók kifejezték reményüket, hogy a közös munka révén még többen 
ismerik meg az emlékhelyeket. 

Bodrogai László Anzelm, az Eszterháza Központ főigazgatója a helyi fejlesztéseket mu-
tatta be. A nagy múltú kastély, a „magyar Versailles” egyre szebb állapotban várja vendégeit.

Magyar Levente előadásában a katonai hagyományainkra helyezte a hangsúlyt, kiemel-
ve a szabadságvágy ősi magyar erényét, amely „lelkünkbe égett morális imperatívusz”. 
A magyar történelem bővelkedik a véres csapásokban, ennek következménye pl., hogy 
1703-ban az ország lakossága töredéke volt a török hódítás előttinek. Mégis fegyvert ra-
gadtak a szabadság védelmében Rákóczi zászlói alatt! Az áldozatok nem voltak hiába, de 
„emlékük ápolása szégyenteljes hátralékaink közé tartozik”. Magyar Levente szerint ennek 
a hiányosságnak történelmi okai vannak, legsúlyosabb közülük az elnyomás és a fásultság. 
Az első világháború hősi halottainak nyughelyét csak részben ismerjük. Nyugaton viszont 
valóságos „hőskultusz” alakult ki, ezt kellene átvenni, mert nagy a lemaradásunk. Sokat 
segített a centenárium, már eldőlt, hogy lesz központi emlékmű is. Ez a feladat hatalmas, 
nemes munkát ró ránk, de kötelességünk ápolni az örökséget. 

Papp Gábor, a Nemzeti Örökség Intézete szakmai főosztályvezetője a leghíresebb 
európai temetőket méltatta mint a kulturális turizmus célpontjait. Részletesen ismertette 
pl. a párizsi (Père-Lachaise) és a londoni temetőt, de foglalkozott a hozzánk közelebb levő 
prágai zsidó temetővel is, ahol 12 ezer sírhelyen több százezren nyugszanak.

Szalczinger József, a Törökbálinti Városszépítő Egyesület elnöke a sikeres helyi össze-
fogással megépült kegyeleti parkjukat mutatta be. 

Markó Béla építész egy általa tervezett, újszerű temetői épületet ajánlott a hallgatóság 
figyelmébe.

Dr. Boross Péter volt miniszterelnök mint a Nemzeti Emlékhely és Kegyeleti Bizottság 
elnöke zárta be tanácskozást, amelyet igen eredményesnek minősített. 


